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Vist que els reunits són el total de membres que legalment constitueixen l’Ajuntament Ple, el 
Sr. President declara obert l'acte i s'entra a l'examen dels assumptes inclosos en l'ordre del 
dia. 
 
ORDRE DEL DIA 
1.- Actes pendents d'aprovar 
PLE2012/4 Extraordinària 08/05/2012 
2.- Donar comptes dels Decrets de l’Alcaldia i dels acords de las Junta de Govern Local  
3.- Ratificació decret aprovant el conveni amb administradors concursals de Tiferca SA. 
4.- Procediment obert per a la  licitació de la gestió de l'aparcament i zones blaves 



5.- Desestimació del recurs interposat per l’autorització del  traspàs de la gestió de les  
     instal·lacions esportives de Sant Feliu del Racó. 
6.-  Declaració de Vic pel compromís local envers Rio +20 
7.- Moció sobre el finançament de les escoles bressol  i el procés d'inscripció. 
8.-  Moció de l'Altraveu sobre la caducitat de l'expedient ambiental referent al tancament  
      de l'autovia orbital. 
9.- Assumptes Sobrevinguts 
10.- Precs i Preguntes  
 
Intervé el Sr. Alcalde, per dir que des de l’entitat TEB Vallès, que és un centre especial de 
treball ubicat al nostre municipi, se’ns ha presentat una proposta de resolució per tal de 
poder ser debatuda. Com que no ha estat possible entrar-la de forma reglamentària tal com 
estableix el reglament orgànic municipal i poder ser debatuda en comissió informativa, 
doncs aquesta serà debatuda en el proper ple ordinari previst per mes de juny. La proposta 
té per objectiu instar al govern de l’estat a rectificar els pressupostos per garantir la 
continuïtat dels serveis d’inserció laboral a l’empresa ordinari dels centres especials de 
treball, establint les necessàries mesures de discriminació positiva per als col·lectius 
especials i majors dificultats en entitats sense ànim de lucre instant de la mateixa manera 
al govern de la generalitat a complementar-los.  
Felicitar-los també per la iniciativa que van tenir en un acte massiu de convocatòria de 
totes les entitats d’aquest sector que va tenir lloc a l’Arc de Triomf sota el lema així si que 
no, i que va ser un total èxit. 
 

1.- ACTES PENDENTS D’APROVAR 
Els regidors es donen per assabentats dels continguts de l’acta de la sessió extraordinària 
de 8 de maig de 2012. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
2.- RESOLUCIONS A DONAR COMPTE 
Es dona compte al Ple dels Decrets núm. 518 del dia 4 de maig de 2012 al 659  del dia 25  
de maig de 2012.  Es dona compta també dels acords de la Junta de Govern Local adoptats 
en sessions dels dies 2 de maig, 8, 15, i 22 de maig de 2012. 
La Corporació es donà per assabentada  
 
El Sr. Alcalde, explica que tal i com s’ha pactat en junta de portaveus, el debat que tindrà 
lloc serà del 3r i 4t punt conjuntament, peró la votació es farà separadament.   
 

PROPOSTES 
3.- RATIFICACIÓ DECRET APROVANT EL CONVENI AMB ADMINISTRADORS  
      CONCURSALS DE TIFERCA, SA 
Vist que aquest Ajuntament a la vista de l’expedient sancionador tramitat per 
incompliments greus del concessionari de l’aparcament i zones blaves, acordà la pèrdua de 
la concessió a Tiferca, i el segrest del servei. 
ATÈS que la mercantil “Tiferca”, fou declarada en concurs de creditors. Mitjançant auto, del 
dia 24 de març de 2009, dictat pel Jutjat del Mercantil núm. 8. 
Vist que respecte a la resolució de la concessió, el segrest i l’extinció de la concessió la 
mercantil Tiferca, SA ha originat diversos recursos contra es acords de l’Ajuntament. 
Vist per altra que Tiferca SA, és deutora en cànons, impostos i taxes, en quantia elevada 
envers l’Ajuntament. 
Vist que ambdues parts Ajuntament i Tiferca arribaren a un acord a través d’un conveni qye 
fou aprovat pel Decret de l’Alcaldia núm. 314 de data 22 de març de 2012, signat per les 
parts i elevat al Jutjat del Mercantil núm. 8. 
Vist que el Jutjat del Mercantil núm. 8 mitjançant auto del dia 8 de maig ha homologat 
l’acord i aquesta homologació és ferma. 



Vist l’interès per l’Ajuntament, que resolt mitjançant aquest conveni la situació 
d’estancament en que es trobava la gestió de l’aparcament i zoes blaves. 
Al Ple de la Corporació es proposa l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Ratificar  el decret de l’Alcaldia núm., 314 del dia 22 de març de 2012, que diu 
literalment: 

“Vista la proposta de conveni entre aquest Ajuntament i l’Administració Concursal de 
TIFERCA, S.A., que comporta la compensació, en part, de crèdits mutus i alhora la 
finalització dels diferents recursos administratius i procediments judicials que hi ha 
entre ambdues parts. 
Vistos els articles 21.1, b) i k) de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases 
del règim local, 53.1 a) i k) del D.L. 2/2003, de 28 d’abril, pel que s’aprova el text 
refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya, 88 de la Llei 30/92, de 26 de 
novembre, de règim jurídic de les Administracions Públiques i del Procediment 
Administratiu Comú, 74, 76 i 77 de la Llei 29/1998, de 13 de juliol, de la jurisdicció 
contenciosa – administrativa i articles 19, 20, 22, 450, i concordants de la Llei 
1/2000, de 7 de gener, d’enjudiciament civil, 
Aquesta Alcaldia HA RESOLT 
PRIMER.- Aprovar el conveni transaccional a signar entre aquest Ajuntament i 
l’Administració Concursal de TIFERCA, S.A., que comporta la compensació, en part, 
dels crèdits mutus i alhora la finalització dels recursos i procediments administratius i 
judicials pendents. 
SEGON.- Elevar aquesta resolució a l’Ajuntament Ple, per a la seva ratificació.” 

SEGON.- Aprovar la baixa dels drets reconeguts pendents de cobrament, integrats en el 
conveni que s’aprova i detallats de forma individualitzada a l’annex 1 i 2 del conveni. 
TERCER: Fer els assentaments comptables que calguin per fer efectiva la baixa dels drets 
esmentats. 
 
4.- PROCEDIMENT OBERT PER A LA LICITACIÓ DE LA GESTIÓ DE L’APARCAMENT I  
     ZONES BLAVES 
ATES la normativa vigent en matèria d’obres, serveis, subministres i contractació 
administrativa en general, en especial la Llei de  Contractes del Sector Públic, text refós 
aprovat pel Reial Decret Llei 3/2011 de 14 de novembre; les lleis 7/1985, de 2 d’abril, Llei 
de Bases de Règim Local, i 8/1987, de 15 d’abril, de Règim Local de Catalunya; així com els 
plecs de clàusules administratives generals, aprovats per la Corporació, aquests darrers en 
allò que no s’oposin a la LCSP. 
Vista la conveniència de convocar un procediment  obert que té per a l’adjudicació de la 
concessió del servei  públic DE L’APARCAMENT SOTERRANI PER A VEHICLES, DE LA PLAÇA 
MAJOR DE CASTELLAR DEL VALLÈS, I ZONES BLAVES DEL SEU ENTORN,  d’acord amb els 
presents plecs econòmics administratius i plecs tècnics.  
L’Ajuntament Ple  
ACORDA: 
PRIMER.- Aprovar la convocatòria de procediment de obert per a concessió del servei  
públic DE L’APARCAMENT SOTERRANI PER A VEHICLES, DE LA PLAÇA MAJOR DE 
CASTELLAR DEL VALLÈS, I ZONES BLAVES DEL SEU ENTORN . 
SEGON.- Aprovar els plecs de clàusules administratives i tècniques  particulars que han de 
regir en aquesta contractació, tot declarant la seva tramitació ordinària. 
TERCER.- Publicar l’anunci d’aquest procediment en el BOP ,  en la pàgina web municipal “ 
perfil del contractant”, tauler d’edictes i si s’escau altres mitjans de comunicació local.  
 
INTERVENCIONS: 
El Sr. Pepe González, PSC, defensa la proposta tot dient que els punts 3 i 4, la ratificació 
del conveni amb els administradors concursals de TIFERCA i la licitació de la gestió del 
aparcament i la zona blava, estan íntimament relacionats.  De fet un és conseqüència del 



altre, de forma que, amb independència que la votació pugui ser per separat, faré una 
única intervenció en defensa de les dues propostes. 
La gestió o no gestió  del pàrking i les zones blaves per TIFERCA és una llarga història que 
va començar amb la concessió aprovada pel ple municipal l’octubre del 2004. 
Aquest quasi 8 anys, els primers sense explotació i coincidint amb les obres, han tingut 
episodis de conflictivitat en el que, des de l’equip de govern, sempre hem primat la 
continuïtat del servei. 
Algunes accions han estat significatives: 

• Març del 2009, aprovem el segrest del servei  al contractista, per incompliment de 
les seves obligacions contractuals.  

• El mateix mes, Tiferca és declarada en concurs de creditors. 
• El mes d’abril del mateix any 2009, el ple de l’ajuntament declara extingida la 

concessió a Tiferca. 
• En paral·lel i, tenint en compte els desperfectes de les obres inacabades, 

l’ajuntament va executat avals per valor de 380.000 € 
Contra d’aquestes actuacions municipals TIFERCA i els Administradors concursals han 
presentat diferents recursos (4 en total) i l’Ajuntament ha contestat també amb dos 
recursos i un conflicte jurisdiccional. 
Si bé estem convençuts de les nostres raons, ens ha semblat prudent arribar a un acord 
pactat amb els administradors. 
Després una llarga negociació amb els administradors concursals, el mes de març d’aquest 
any es va arribar a un compromís, que recull el conveni que avui portem a ratificació i que 
ja està homologat pel jutjat mercantil número 9 de Barcelona, el responsable del concurs 
de Tiferca. 
L’acord estableix: 

• El reconeixement mutu dels crèdits (d’acord amb el criteris definits pel l’ajuntament) 
• La convocatòria d’un concurs de concessió. En el que es contempla que la valoració 

de la concessió serà de 150.000€ (en el seu dia es va licitar en 3 milions). 
• Que en cas que la licitació quedés deserta, la Administració concursal quedarà 

definitiva i completament desvinculada de les futures accions que pugui decidir 
l’Ajuntament. 

• La renuncia expressa a qualsevol reclamació per amortitzacions, lucre censant o 
qualssevol altre concepte per part dels administradors. 

Ratificat i homologat el conveni hem de donar compliment  a la convocatòria del concurs 
prevista. 
Els senyors i senyores regidores han pogut analitzar el ple dec condicions que li ha estat 
enviada, no mes vull posar de manifest els elements més singulars: 

• La concessió és a risc i ventura del concessionari. 
• Cànon de 10.000 € anuals ha pagar a l’ajuntament, com a mínim. 
• Pagament únic a l’antic concessionari de 150.000€ en concepte de capital pendent 

d’amortitzar i que anirà a la massa concursal . 
• Pagament de 10.000€ a Parkare, concessionari de les màquines de la Zona Blava, 

que no las va cobrar. 
• Pagament de la taxa de 6.384 € mensuals en concepte d’ús i manteniment dels 

espais comuns amb MERCADONA i Mercat. 
• La concessió serà de 15 anys ( en lloc de 50). 
• Els criteris de valoració consideren especialment la millora del cànon que rep 

l’ajuntament. 
• Tots els consums van a càrrec de la concessió. 
• També els manteniments i de forma especial les portes d’accés al pàrking, que són 

l’element més conflictiu. 
• Les tarifes són les aprovades pel ajuntament . 

L’Ajuntament rebrà, igualment, el 10% dels contractes actuals del aparcament ( 
MERCADONA , paradistes, venda de cotxes d’ocasió). 



Tant si es presenten ofertes com si no, l’ajuntament surt beneficiat: 
• Si hi ha ofertes el cost es zero, i tenim uns ingressos garantits.  
• Si no hi ha ofertes recuperem el pàrking, net de càrregues i podem decidir, sense 

condicionants, la forma futura d’explotació.  
En qualssevol cas posem fi a un conflicte que estava llastrant, per la seva dificultat de 
definició, una solució definitiva. 
 
Per CiU intervé el Sr. Lluís Bacardit  per dir que en el punt tres tan sols es tracta de 
ratificar un decret de l’Alcaldia que es va aprovar amb data 22 de març de 2012 i que com 
ha dit el regidor Pepe González ja ha estat homologat per la justícia. 
Amb aquest conveni veiem que  es desencalla un tema que ha estat polèmic durant molt de 
temps, això si, renunciant per part de l’Ajuntament a uns ingressos d’un total d’uns 
725.000 euros, ingressos que per altra banda difícilment es podrien materialitzar per la 
situació concursal de TIFERCA. 
Amb aquest conveni el municipi s’allibera d’una concessió, que era per 50 anys, i recupera 
la capacitat de maniobra en el tema de l’aparcament. És un mal menor i, donades les 
circumstàncies, una solució adient. 
El punt 4 del Ple d’avui, és el procediment obert per la licitació de la gestió de l’aparcament 
i zones blaves i  va lligat amb el punt anterior. 
Un cop ratificat el conveni amb els administradors concursals de Tiferca, l’Ajuntament posa 
en marxa un procediment obert per trobar un nou adjudicatari. El plec de condicions és 
prou explícit en quan a les condicions, terminis i altres.  
Des del nostre grup el que demanen és una anàlisi acurada de les empreses sol·licitants o 
interessades en la concessió, ja sigui en l’aspecte de solvència econòmica,  com de 
capacitat de gestió i de servei que puguin ofertar.  
Després de l’experiència tan negativa que s’acaba de tancar anem a buscar una solució que 
no sigui una càrrega per al municipi i que ofereixi, a ser possible, un millor servei al 
ciutadà. 
El nostre vot serà favorable en els dos punts. 
 
En torn de replica  intervé el Sr. Pepe González, PSC dient que es veritat que el deute de 
700.000 €   
Que hi ha compensació que no queda establerta d’una forma definitiva que és que la 
concessió que, en el seu dia es va licitar en 3 milions  passava a valdre 150.000€,  fins i tot 
en aquest intercanvi el més beneficiat és l’Ajuntament 
 
3.- RATIFICACIÓ DECRET APROVANT EL CONVENI AMB ADMINISTRADORS  
      CONCURSALS DE TIFERCA, SA 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
4.- PROCEDIMENT OBERT PER A LA LICITACIÓ DE LA GESTIÓ DE L’APARCAMENT I  
     ZONES BLAVES 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
 
5.- DESESTIMACIÓ DEL RECURS INTERPOSAT PER L’AUTORITZACIÓ DEL TRASPÀS  
      DE LA GESTIÓ DE LES INSTAL·LACIONS ESPORTIVES DE SANT FELIU DEL RACO 
Per acord del Ple del passat dia 30 de març de 2012, i tenint en compte l’expedient  
tramitat a aquest efecte, s’acordà: 
“PRIMER.- Autoritzar la transmissió  de la concessió per la gestió de les instal·lacions 
esportives de Sant Feliu del Racó, de l’actual concessionari  l’Associació  CASINO DEL RACÓ 
a favor de la mercantil EL RACÓ DE CASTELLAR ESPORTS, S.L.. Representada per  na 
Raquel Centelles Casals, major d’ edat, amb domicili a St. Feliu del Racó (Castellar del 
Vallès) carrer del Martiri, nº 21 i amb DNI  34.736.349- R i na Gemma Maria Porras 



Fernández, major d’ edat, amb domicili a Castellar del Vallès, carrer dels Ametllers, nº 14 i 
amb  DNI 44.989.21, com administradores solidàries de la mercantil EL RACÓ DE 
CASTELLAR ESPORTS, S.L.  que es troba en  inscrita en el  Registre Mercantil de Barcelona i  
amb  C.I.F. B 65621187. 
SEGON.- Que la transmissió de la concessió està condicionada al compliment dels 
requisits contemplats en el document de cessió  i en les condicions que regulen la concessió 
administrativa per a la gestió de les instal·lacions de sant Feliu del Racó, que es recullen en 
l’’escriptura pública davant el notari Ricard Manen Barceló, el dia 3 d’octubre de 2003, 
protocol 3372. L’empresa EL RACÓ DE CASTELLAR ESPORTS, S.L.  en compliment dels 
primers requisits, dintre del termini de un mes desprès de l’acord de transmissió de la 
concessió, presentarà a l’Ajuntament: 

• Sol·licitud de llicència d’obres de les adequacions de les instal·lacions, amb la 
documentació tècnica preceptiva. 

• Sol·licitud de llicència ambiental per l’activitat esportiva que  incorporarà, atès que  el 
projecte d’activitat ambiental ha de ser únic,  les obres efectuades anteriorment per 
l’ajuntament..” 

En data 12 d’abril , el senyor Daniel Martinez Pasqual , en representació de la formació 
política d’Iniciativa per Catalunya Verds, presenta recurs de reposició, exposant tres 
aspectes que són els següents: 
-  que les obres de rehabilitació de la pista esportiva, instal·lació de la gespa artificial o la 
col·locació de màquines  ja havien estat realitzades abans de l’autorització de la transmissió 
de la concessió, sense projecte tècnic, o llicència d’obres. 
- que estima que hi ha un perjudici econòmic per l’Ajuntament, per la gestió de les quotes 
pel concessionari, dient que es vulnera la legislació d’hisendes locals . 
- que no hi ha informació pública del conveni signat entre l’Ajuntament, l’Entitat del Casino i 
El Racó Esports, amb vulneració dels drets dels veïns i veïnes a la informació i a la seva 
participació. 
Vistes aquestes al·legacions que cal emmarcar dins d’una naturalesa més política que 
jurídica, és necessari presentar consideracions de dret, de fet, per mostrar adequadament 
el procés que ha culminat en el traspàs de la concessió de la gestió de les instal·lacions 
esportives de Sant Feliu del racó. 
En primer lloc, cal recordar que l’Entitat el Casino del Racó, cedia, el 8 de gener de 2003, a 
l’Ajuntament la titularitat dels seus bens, a canvi de beneficiar-se de la concessió 
administrativa, un cop efectuades les inversions previstes en el contracte per part de 
l’Ajuntament. Davant la dificultat de l’Entitat del Casino del Racó de gestionar les 
instal·lacions aquesta opta per acordar el seu traspàs a favor del Racó de Castellar Esport, 
SL i sol·licità a l’Ajuntament la seva autorització. Certament es realitzaren inversions i obres 
l’estiu de 2011, motivada per la premissa dels propis socis de l’entitat.  
Peró l’acord del Ple de març, no entrà a valorar la legalitat o no de les obres efectuades, 
sinó a autoritzar un traspàs entre concessionària, emparats en dret, tal com estableix 
l’article 226 del Reial Decret Llei 3/2011, que aprova el text refós de la Llei de Contractes 
del sector públic. 
De la documentació tècnica presentada pel nou concessionari, es derivà l’atorgament de 
llicència per a la legalització de les obres mitjançant Decret 588/2012, de 16 de maig. 
També presentaren la sol·licitud de llicència ambiental que inclou les obres efectuades 
anteriorment per l’Ajuntament, l’atorgament de la qual està pendent de l’informe que ha 
d’emetre el servei de bombers. 
En resum es tractava d’autoritzar el traspàs de la concessió. 
Pel que respecte el segon apartat, la  gestió dels servei mitjançant concessió és una de les 
modalitats previstes pel Reglament  d’Obres, Activitats i Serveis de les Corporacions Locals, 
aprovat per Decret 179/1995, i a on l’article 250 i següents, s’estableix que el concessionari 
ha de percebre la retribució  econòmica corresponent a la prestació del servei i percebre les 
tarifes del servei, que aprovi l’administració. No hi ha cap vulneració de les hisendes locals, 



ni tampoc l’al.legant acredita el pressuposat perjudici econòmic, no deixant de ser les seves 
manifestacions buides de base jurídica i mancades de prova al respecte. 
Pel que respecte al tercer aspecte, l’Ajuntament no ha signat cap conveni a tres bandes. 
Autoritzà unes transmissions en unes determinades condicions que son les a dalt exposades 
i d’acord amb l’article 250 a dalt esmentat no hi ha procés d’informació pública en un 
expedient de traspàs, no obstant a través dels mitjans locals l’Actual s’ha donat abastament 
informació del procés, a fi i efecte que la ciutadania estigues informada. Una altra cosa son 
els pactes que puguin tenir l’Entitat El Casino amb el nou concessionari que en tot cas 
correspon a fiscalitzar més els socis de l’entitat  que són els directament afectats, i que en 
definitiva donaren el seu consentiment per a la transmissió de la concessió. 
Fetes més aquestes valoracions, i estimant que les al·legacions que presenta el senyor 
Daniel Martínez Pasqual en nom d’ICV son més d’un àmbit d’oportunitat  o més polític que 
d’una qüestió de simple legalitat, no afectant directament a l’acord. 
A l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció del següent 
ACORD: 
Desestimar el recurs del senyor Daniel Martínez Pasqual presentat en nom d’ICV, a l’acord 
de l’Ajuntament en Ple del dia 30 de març, pel qual s’autoritza el traspàs de la concessió 
d’El casino del Racó a El Racó de Castellar SL, per estimar que l’acord adoptat és conforme 
a dret. 
 
INTERVENCIONS: 
El Sr. Aleix Canalis, PSC, presenta la proposta tot dient que el Ple del passat dia 30 de 
març de 2012, acordà l’autorització de la transmissió  de la concessió per la gestió de les 
instal·lacions esportives de Sant Feliu del Racó, de l’Associació  CASINO DEL RACÓ a favor 
de la mercantil EL RACÓ DE CASTELLAR ESPORTS, S.L. 
En data 12 d’abril, el senyor Daniel Martinez Pasqual, en representació de la formació 
política d’Iniciativa per Catalunya Verds, presentà recurs de reposició, contra l’esmentat 
acord. Vist l’informe fet pels serveis de Secretaria de la Corporació, que conclouen que la 
transmissió es va realitzar conforme a l’establert en l’article 226 del Reial Decret Llei 
3/2011, que aprova el text refós de la Llei de Contractes del sector públic, proposem al Ple 
la Desestimació del recurs presentat pel senyor Daniel Martínez Pasqual en nom d’ICV. 
Així mateix, i a títol informatiu, també els fem saber que en compliment del segon acord 
d’aquella mateixa punt, el nou concessionari ja ha tramitat, dins el termini establert,  les 
corresponents llicències d’obres i d’activitats de la instal·lació. 
 
La Sra. Elisenda Alamany,  per l’Altraveu,  intervé per dir que el nostre vot serà en 
contra i n’exposo tot seguit els motius. Tot i que el concessionari hagi  presentat la 
sol·licitud de llicència, i la documentació tècnica per a la legalització de les obres de les 
instal·lacions de Sant Feliu del Racó,  per a l'obtenció de la llicència ambiental, és obvi que 
hi ha hagut una irregularitat que denota la poca responsabilitat o coneixença sobre les 
obres que es fan a les instal.lacions de bé públic per part de l’Ajuntament i que aquest va 
voler resoldre en acord de ple dient que “en termini d’un mes el concessionari havia de 
lliurar la documentació”. No obstant, ha de quedar palès que es va cometre una 
irregularitat, per bé que al final hagi quedat corregida. Creiem que l’al.legació que es feia 
era de caràcter jurídic respecte al compliment d’uns passos que qualsevol ciutadà ha de fer 
per engegar qualsevol activitat i que per tant, no hi ha cap argument polític a destacar, tal i 
com s’afirma des de l’equip de govern. També creiem en la formalitat escrupolosa que 
vostès ens han ensenyat al llarg del temps, com va ser el cas de la moció per la 
independencia que no va entrar per defecte de forma. Aquesta vegada, la resposta a la 
pregunta sobre les al.legacions ens han arribat tres setmanes després del seu registre i en 
un correu electrònic, quan creiem que tampoc és el procediment de resposta d’una 
instància. 
És per això que el nostre vot serà contrari a la desestimació. 
 



En torn de replica  el Sr. Aleix Canalis,  PSC, diu que només es proposa la votació de la 
desestimació d’un recurs contra l’acte administratiu d’autoritzar la transmissió, en cap cas 
ni l’ablegació es va presentar en el sentit que vostè fa referència, llicències d’activitats o 
d’obres, sinó el recurs està presentat i per aixó es proposa la desestimació a l’acte 
administratiu que ja preveu la llei de contractes que és la transmissió a la concessió. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

 Vots a favor:      DINOU      (11) dels regidors del PSC, CiU i PP   
 Vots en contra:   DOS         ( 2)  dels regidors de l’Altraveu 

           Abstencions   :   CAP          
  
6.- DECLARACIÓ DE VIC PEL COMPROMÍS ENVERS RIO+ 20 
En quinze anys de singladura, la Xarxa de Ciutats i Pobles cap a la Sostenibilitat ha deixat 
ben palès un ferm convenciment per incorporar els principis del desenvolupament 
sostenible al món municipal. 
Ara, justament quan han transcorregut dues dècades d’ençà de la Cimera de la Terra de 
1992, que va inspirar la constitució mateixa de la Xarxa i que va marcar un punt d’inflexió 
en la manera d’abordar l’encaix del medi ambient en la societat, Nacions Unides preveu 
l’organització, per al proper mes de juny, de la Conferència de les Nacions Unides per al 
Desenvolupament Sostenible, trobada que, de manera col·loquial, ja és usualment 
coneguda amb l’acrònim de Rio+20. 
En la mateixa línia, l’Assemblea General de les Nacions Unides ha proclamat l'any 2012 Any 
Internacional de l'Energia Sostenible per a Tothom, una valuosa oportunitat per aprofundir 
la presa de consciència sobre la importància d'incrementar l'accés sostenible a l'energia, 
l'eficiència energètica i l'energia renovable en l'àmbit local, regional, nacional i 
internacional. 
La nova proposta de reflexió planetària es produeix en un moment d’inestabilitat 
econòmica, situació a la qual els principis de la sostenibilitat tenen molt a aportar. 
Efectivament, un dels objectius bàsics de la conferència serà el foment de l’economia verda 
en el context del desenvolupament sostenible: tota una declaració de principis que 
corrobora que la feina duta a terme fins ara des de la Xarxa de Ciutats i Pobles s’ha fet en 
la direcció correcta. 
En particular, al llarg dels darrers quinze anys, els municipis de la Xarxa han generat un 
treball ingent i s’han erigit, molt sovint, en pioners en la introducció dels principis d’acció 
que van emanar d’aquella Cimera de la Terra de referència, i han treballat per aplicar en els 
seus territoris respectius polítiques i actuacions de sostenibilitat, totes les quals redunden 
en una disminució de la petjada ecològica, en l’eficiència en l’ús dels recursos i, en 
conseqüència, en assentar les bases per a una gestió ambiental municipal més eficient. 
És de justícia reconèixer el paper que han representat els municipis, amb el suport de la 
Diputació de Barcelona, en la implementació de les Agendes 21 Locals, i, més recentment, 
en el concert europeu, en el disseny de polítiques d’eficiència energètica i de mitigació del 
canvi climàtic, en el marc del Pacte dels Alcaldes i Alcaldesses per una Energia Sostenible 
Local. 
Ara, davant de l’oportunitat per al debat i la reflexió que se’ns obre davant la nova 
conferència de Rio i del Pla estratègic 2011-2015 que acabem d'aprovar, i tenint present el 
treball impulsat Catalunya durant l'any passat, orientat a preparar la participació activa del 
nostre país a la Conferència, la Xarxa assumeix el repte d’aportar noves propostes d’acció, 
dissenyades en sincronia amb el marc suara descrit i amb els criteris plantejats des d’altres 
àmbits institucionals. 
L’Ajuntament de Castellar del Vallès com a membre de la Xarxa de Ciutats i Pobles cap a la 
Sostenibilitat, A L’Ajuntament Ple proposa l’adopció dels següents: 
ACORDS: 
PRIMER.- Potenciar les polítiques de sostenibilitat municipal des del convenciment de la 
seva idoneïtat com a eix vertebrador del bon govern ambiental local, i perquè entenem que 



constitueixen una estratègia que coincideix plenament amb els criteris d’eficiència i estalvi 
de recursos aplicable a la situació econòmica actual. 
SEGON.- Desenvolupar la potencialitat màxima dels municipis en tots aquells camps 
generadors d’activitat econòmica verda relacionats amb el desenvolupament sostenible. 
EXPLORAR les possibilitats d’ocupació relacionades amb l’àmbit de la sostenibilitat en tots 
els sectors ambientals, tradicionals i emergents: eficiència energètica i energies renovables, 
cicle local de l’aigua, tractament dels residus, gestió del soroll, comunicació ambiental i 
consum responsable. 
TERCER.- Estimular la coordinació entre les administracions locals, supramunicipals i 
nacional en l’àmbit de Catalunya, per tal de crear sinergies que incideixin en un 
avançament net en desenvolupament sostenible i garanteixin l’eficiència dels recursos 
invertits, econòmics, humans i d’organització. 
QUART.- Fomentar la cooperació amb el sector empresarial, per tal de generar 
oportunitats de col·laboració público-privada en el camp de la sostenibilitat. 
CINQUÈ.- Garantir la contribució dels governs locals al desenvolupament de polítiques i 
accions d'educació i capacitació a tots nivells de la ciutadania, per facilitar el ple 
desenvolupament de la sostenibilitat i de l'economia verda, així com donar suport a l'impuls 
a les actuacions de recerca i la innovació en sostenibilitat, que permetin afrontar els reptes 
de futur. 
SISÈ.- Establir  lligams amb les xarxes de sostenibilitat per mantenir projectes i objectius 
comuns, i amb les entitats i el teixit social per tal de potenciar estratègies de sensibilització 
i comunicació que aconsegueixin la complicitat de les ciutadanies en la implementació de les 
polítiques ambientals locals. 
SETÈ.- Donar suport als acords nacionals i internacionals amb objectius de sostenibilitat i 
eficiència en l’ús dels recursos, i en particular al Pacte dels alcaldes per una energia 
sostenible local, per tal de promoure les energies renovables, l’eficiència energètica i la 
millora de la comptabilitat energètica. 
VUITÈ.- Impulsar el treball en xarxa a nivell tècnic i polític, com a àmbit de reflexió i de 
construcció de l’acció i, en definitiva, com a espai de creixement municipal. 
 
INTERVENCIONS: 
Defensa la proposta el Sr. Aleix Canalis, PSC, tot dient que el mes vinent es celebrarà a 
Rio de Janeiro la “Conferència de les Nacions Unides sobre Desenvolupament Sostenible” 
que s’ha batejat informalment com la Conferència de Rio +20. 
La cimera de Rio+20 marcarà el 40è aniversari de la primera gran conferència de política 
mediambiental a nivell internacional–Conferència de les Nacions Unides sobre Medi Ambient 
Humà, Estocolm 1972– i celebrarà també el 20è aniversari de la Conferència de les Nacions 
Unides sobre Medi Ambient i Desenvolupament, coneguda com Cimera de la Terra, que va 
tenir lloc a Rio de Janeiro el 1992.  
La cimera Rio+20 vol servir no només per revisar i actualitzar la implementació del 
concepte de desenvolupament sostenible, sinó també per reviure "l'esperit de Rio" 
d'integració, d'unitat i d'ambició. S'espera que la conferència mostri la vigència i la 
capacitat d'incidència del desenvolupament sostenible a escala internacional i permeti 
consolidar el desplegament de les polítiques vers una economia ecoeficient.  
Finalment, però no menys important, Rio+20 pot representar una nova oportunitat per 
enfortir el rol dels governs locals i regionals en polítiques de desenvolupament sostenible, 
tal com ho va ser la Cimera de la Terra l'any 1992. 
En aquest context, la Xarxa de Ciutats i Pobles cap a la Sostenibilitat de la Diputació de 
Barcelona, d’acord amb la Consellaria de Territori i Sostenibilitat de la Generalitat de 
Catalunya, ha impulsat en l’anomenada Declaració de Vic, un document unitari sobre el 
compromís del món local envers el bon govern ambiental i l’economia verda. 
Aquesta declaració, que avui portem a consideració plenaria, proposa, entre d’altres, els 
següents acords a nivell municipal: 



1.- Potenciar les polítiques de sostenibilitat municipal com a eix vertebrador del bon govern 
ambiental  
2.- Desenvolupar els camps generadors d’activitat econòmica verda relacionats amb el 
desenvolupament sostenible. 
3.- Explorar  les possibilitats d’ocupació relacionades amb l’eficiència energètica i energies 
renovables, cicle local de l’aigua, tractament dels residus, gestió del soroll, comunicació 
ambiental i consum responsable. 
4.- Estimular la coordinació amb d’altres administracions per tal de crear sinergies que 
incideixin en desenvolupament sostenible  
5.- Fomentar la cooperació amb el sector empresarial 
6.- Donar suport als acords nacionals i internacionals amb objectius de sostenibilitat i 
eficiència en l’ús dels recursos, i en particular al Pacte dels alcaldes per una energia 
sostenible local. 
En definitiva l’acord que avui proposem, més enllà de ser un gest simbòlic, vol reafirmar el 
compromís històric d’aquest Consistori en les polítiques medi ambientals dutes a terme els 
darrers anys, i que van tenir el seu origen en la redacció de l’Agenda 21 local durant la 
dècada dels 90 del segle passat, que va ser un dels fruits més destacables, a nivell local, de 
la Cimera de Rio de l’any 1992. 
 
Per l’Altraveu intervé el Sr. Xavier Bella,  tot dient que en aquesta moció es porta a 
aprovació una declaració per el bon govern ambiental i el desenvolupament sostenible per 
el món municipal. Haig de dir que quan vam llegir aquesta proposta, ens vam quedar una 
mica perplexos.  
Està molt be donar suport a la conferència de les Nacions Unides a Rio per al 
desenvolupament sostenible, i està molt be adherir-se aquesta “proposta de reflexió 
plantetària” que diu la moció. Però si traslladem aquestes intencions i aquestes accions a 
l’àmbit local de Castellar, observem que gairebé res del que es proclama es porta a terme 
realment al nostre municipi. 
Trobem molt bé que pensem globalment, però hem d’actuar localment, i actuar amb 
convenciment. A la moció que ha llegit el regidor es parla de “politiques i actuacions de 
sostenibilitat, totes les quals redunden en una disminució de la petjada ecològica, en 
l’eficiència en l’ús de recursos i, en assentar les bases per a una gestió ambiental municipal 
més eficient.” 
I l’acord que se’ns proposa és “potenciar les polítiques de sostenibilitat municipal des del 
convenciment de la seva idoneïtat com a eix vertebrador del bon govern ambiental local”.  
Nosaltres estem convençuts d’aquestes necessitats, però i vostès? Què ha fet aquest 
govern en els darrers cinc anys en matèria de bon govern ambiental i sostenibilitat? Suposo 
que el regidor s’afanyarà a recordar-me que han portat l’energia solar als sostres 
municipals, proposta molt treballada per L’Altraveu; però li recordaré algunes altres fites del 
seu bon govern ambiental: 
1.- Permetre la construcció d’un polígon industrial fantasma, Can Bages, desforestant 
hectàrees de bosc entre Sabadell i Castellar  i generant , entre molts d’altres, un greu 
problema econòmic i de futur manteniment. Un polígon que possibilita la construcció de 20 
hectàrees de sòl industrial, segons el Pla Parcial, mentre al Poligon de Can Carner hi ha ara 
mateix 48 naus buides i al Pla de La Bruguera 84 naus buides. Això són “actuacions de 
sostenibilitat”? 
2.- Permetre l’arribada i les obres de connexió amb la xarxa d’aigües Ter/llobregat anant a 
buscar aigua allà on no en sobra , amb un estudi d’impacte ambiental del projecte que no 
complia originalment  la directiva marc de l’aigua 2000/60 CE, ni la directiva 85/337, que 
no descrivia ni avaluava si els recursos hídrics de Castellar podien cobrir les necessitats del 
municipi, com així es. Estem parlant de dues obres interconectades entre si, Can Bages i la 
connexió  a l’ATLL, les quals encara no han aportat cap benefici a Castellar i si molt 
perjudicis. En el cas de la connexió de l’aigua, estem pagant ja unes tarifes més altes del 



rebut de l’aigua sense cap necessitat. Això és una bona acció de govern, ambientalment 
sostenible? 
3.- Permetre la restauració de la pedrera de Vallsallent amb criteris més econòmics que 
mediambientals, aprovat durant el mandat anterior amb tota la oposició en contra i només 
amb el suport del regidor trànsfuga.  
4.- Donar permís per arrasar un patrimoni històric industrial com el Molí d’en Busquets, 
només per motius especulatius del propietari. 
I la més recent, per només posar uns exemples, minimitzar l’impacte d’una obra 
monstruosa com és el pas del gasoducte Martorell figueres per el nostre municipi. Sobre 
això últim, l’alcalde deia a l’anterior ple municipal que “ens havia tocat”. Doncs no estem 
d’acord, no es pot admetre aquest esperit de resignació per part de l’equip de govern i del 
seu alcalde. Les obres del Gasoducte encara no estan finalitzades, com pensen alguns; 
encara s’ha de travessar el Riu Ripoll, i estan en plena acció arrasant ara mateix el torrent 
de Can Bages, com el regidor sapr. Els que hagin anat allà aquests dies, que suposo que 
són pocs, veuran un terreny totalment arrasat, veuran una amplada que supera en molt els 
29 metres permesos, veuran tones de terra amuntegada als marges del bosc, veuran una 
rasa i un forat immensos on una tuneladora està foradant cap el Ripoll, veuran tones de 
terra soterrant els tubs que permeten passar l’aigua dels torrents, veuran un tub que aboca 
llot i fang a raig cap al torrent, produint un immens fangar que va a parar al riu i fa perillar 
la comunitat biòtica, constataran en definitiva que el seguiment ambiental realitzat per el 
programa de vigilància té dèficits i que les mesures ambientals a peu d'obra necessiten 
moltes millores.  
Tot això ho veuran si van allà baix, entre el marge dret de la carretera que va a Sabadell i 
el riu Ripoll. En un lloc gairebé inaccessible, selvàtic,  amagat de la legalitat i de les mirades 
de tothom.  
Per tant, senyor regidor, senyor alcalde, les mesures que es poden prendre per minimitzar 
l’impacte són absents i l’equip de govern hi té alguna responsabilitat. És a Viladecavalls que 
l’ajuntament ha ordenat aturar les obres. Sí, es pot fer, nosaltres ho vam demanar al seu 
dia, i ni ho van considerar. És a Terrassa que s’ha cedit l’import de la compensació, en 
aquell cas de 400.000€, molt més que a Castellar, a canvi del bon desenvolupament del pla 
de restauració de la zona. 
Es podria haver fet alguna cosa més, es podria tenir més sensibilitat, perquè l’impacte 
ambiental de les obres que he vist a Castellar no l’hem vist enlloc, ni a Sabadell, ni a 
Matedepera ni a Sentmenat ni a Sant Celoni, on hem estat aquest darrer cap de setmana.  
Tornant a la moció que avui es porta a ple, nosaltres evidentment la recolzem, però amb el 
que hem exposat  volem deixar palès que a Castellar, les coses no s’han fet be; i per això 
em permeto suggerir al regidor que treballin més sobre el terreny, i amb més  
convenciment, en lloc de aprovar declaracions ambientals que no aportaran res a Castellar 
si el seu esperit no es tradueix en voluntat i bona acció de govern. 
 
S’obra un torn de replica amb  el Sr. Aleix Canalis;  PSC, dient que sabíem que no 
deixarien passar l’ocasió per reprendre el que a alguns no els hi ha agradat que vagi en 
l’anterior ple, però em sembla palès allò del dogmatisme genètic, de fet, tot el reguitzell 
d’esmenes a la totalitat als diferents temes que hem tingut aquí a Castellar en els últims 
deu anys, perquè sense anar lluny tot el tema de Can Bages, com bé sabem els regidors no 
és n’hi d’aquest equip de govern ni de l’anterior legislatura, sinó de fa tres o quatre 
legislatures i que sembla ser el dimoni amb cua i banyes que tot ho pot i tot ho destrueix. 
Recordar també que sobre el tema del gasoducte, que és el cavall de troya que intenten 
treure en qualsevol moment, que el procés de restauració està pràcticament llest en el 90 
per cent del territori excepte en el que fa referència al torrent de Can Bagés i el torrent de 
Colobres, però que afortunadament podem afirmar que en els propers mesos, a curt termini 
les obres acabaran i per tant es podrà recuperar el més aviat possible el perfil original i la 
reforestació que tots esperem que quedi com estava en un inici. 
 



Per l’Altraveu el Sr. Xavier  Bella,  intervé dient que vostè parla de dogmatisme genètic, 
però jo diria que més aviat és demagògia genètica moltes vegades, aixó per part seva. Can 
Bages si que es va aprovar en el Pla del 1999, i vostés haguessin pogut parar-ho però no 
ho van fer però, aleshores no em digui que fa quatre legislatures i no és cert. I per que fa a 
les obres del gasoducte, una part del terme municipal de Castellar, afecta al torrent de Can 
Bages i un torrent sense nom que hi ha al costat i en la confluència allà ara mateix hi ha 
una bassa de fang i llot que la solució que han posat a l’empresa  és posar-hi una bala de 
palla perquè filtri el fang, cosa que ha durat dos dies, per això pensem que aixó no és una 
forma correcte de fer les coses i que es podria fer molt millor. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
7.- MOCIÓ SOBRE EL FINANÇAMENT DE LES ESCOLES BRESSOL I EL PROCÉS  
       D’INSCRIPCIÓ 
L’Ajuntament de Castellar del Vallès ha assumit les competències relacionades amb el 
procés de preinscripció i admissió d’alumnes a les dues Escoles Bressol Públiques establint 
un calendari propi.  
L’Ajuntament de Castellar del Vallès, vol manifestar-se davant les declaracions de la 
Consellera d’Ensenyament demanant als ajuntaments que endarrereixin el procés de 
preinscripció a les escoles bressol municipals fins que estigui tancat el pla d’ajust del 
Govern. 
Des del passat 7 de maig ens trobem en mig del procés de preinscripció d’acord amb el 
calendari de preinscripció i admissió d’alumnes a les Escoles Bressol Municipals. Després 
d’aquesta notificació no podrem informar a les famílies dels preus pel curs 2012-2013, els 
quals ja teníem preparats per portar-los a la seva aprovació. 
A l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Demanar al Govern de la Generalitat el compliment de la Llei 5/2004, de creació 
de llars d’infants de qualitat, així com el compliment de la Llei d’Educació de Catalunya, 
entenem que el Govern de la Generalitat no pot vulnerar els preceptes legals d’aquesta Llei.  
SEGON.- Posar de manifest el risc social que suposa aquesta actitud d’incompliment 
permanent de la Llei actual.  
I és per tot això, que demanen al Govern de la Generalitat que tingui el màxim respecte 
institucional cap als ajuntaments. 
 
INTERVENCIONS: 
Presenta la proposta la Sra. M Antònia Puig, PSC, exposa que avui  tornem a portar al ple 
una moció que fa referència a les escoles bressol i ho fem perquè pensem que és important 
donar a conèixer el que està passant en aquest sector i que afecta de manera directa a part 
dels vilatans i vilatanes de Castellar  i de manera indirecta a tots i a totes els que  vivim en 
aquest i en d’altres municipis.  A través d’aquesta moció, i d’altres que presentem, volem 
fer saber les actuacions del Govern de la Generalitat que no compartim i que pensem que 
no són encertades. Portem al ple la consideració d’aquesta moció: sobre el finançament de 
les escoles bressol i el procés de preinscripció 
Ens trobem en uns moments  de crisi econòmica, que esta fent replantejar moltes coses  
del sistema públic, però aprofitant aquesta situació s’està produint un canvi del sistema 
educatiu, i ens trobem que la qualitat de l’ensenyament públic i de l’ensenyament en 
general, està en perill, hem  lluitat per una escola que garantís la igualtat d’oportunitats i la 
cohesió social, i ara ens diuen, i ens volen fer creure i caiem en el parany, que tants serveis 
públics no els podem pagar i els hem de reduir, i que fem, els privatitzem. Tornem a la idea 
antiga del que és públic és per aquells que no tenen recursos, o sigui els pobres. El futur del 
nostre país, de la nostra societat, està relacionat amb el coneixement i l’educació, i ningú 
n’ha de quedar exclòs. 
Però anem pel tema concret de la moció: A finals del mes de febrer, el departament 
d’ensenyament va   marcar el calendari de preinscripció de les llars d’infants, a finals de 



març des de la Regidoria  en fèiem difusió a la població,  els dies 16 i 18 d’abril realitzàvem 
les jornades de portes obertes de les escoles bressols municipals, sen se poder informar a 
les famílies el cost del servei pel curs següent, ja que la Generalitat encara no havia 
concretat la seva aportació. Del 7 de maig al 18 de maig, varem iniciar el procés de 
preinscripció, seguint el calendari marcat pel departament d’ensenyament per les 
poblacions que no tenen les competències delegades, cas de la nostra població. 
Un cop iniciat aquest procés, la Consellera, la Sra Irene Rigau, va demanar  als 
ajuntaments que endarrerissin  el procés de preinscripció de les escoles bressol municipals, 
fins que estigués tancat el pla d’ajust del Govern, però no va modificar el calendari del 
departament, cosa que si que es va fer en d’altres ensenyaments i també anuncià que per 
al curs vinent, el Govern fixarà aportacions diferents per a cada municipi en funció de 
criteris com la "mida" o el "nivell de renda", però en cap cas es superarà la quantitat 1.300 
euros. L'ajut al municipi dependrà de la realitat social i les necessitats. 
Fins ara, la Generalitat finançava un terç del cost (per plaça) de les llars d'infants 
municipals, un altre terç el posava l'Ajuntament i l'últim, la família.  En aquest sistema, es 
va prendre com a punt de partida el cost mitjà de 5.400 euros per plaça, de manera que el 
Govern aportava 1.800 euros a tots els ajuntaments per places de llars d’infants. A partir 
del curs vinent, en canvi, sembla ser que s'atorgarà una quantitat diferent a cada municipi 
en funció de la seva "realitat socioeconòmica,el nivell de renda de les famílies, la seva 
mida"i altres variables.” 
“No és el mateix donar 1.800 euros a Badia que a Matadepera", va dir la Consellera al 
Parlament, fa pocs dies. Ara la Generalitat i els municipis han de negociar una forquilla que 
establirà diverses categories de municipis amb subvencions diferents. 
Des del nostre ajuntament, s’ha realitzat un estudi econòmic, hem treballat amb l’empresa 
concessionària els diferents escenaris, i tenim una proposta de preus per al curs 2012-
2013, però ho tenim tot aturat, estem a l’espera de conèixer els nous criteris que adoptarà 
el Departament d’Ensenyament de la Generalitat de Catalunya per accedir a la subvenció 
per al funcionament de les Escoles Bressol Municipals i així ajustar al màxim   els preus, 
com hem fet sempre. 
Si en aquests moments és important poder definir el cost econòmic per les famílies i pels 
municipis, també hem de recordar la importància de poder tenir unes escoles bressol de 
qualitat. No són centres només de caire assistencial, són centres educatius. Les escoles 
bressol són un espai idoni per donar resposta a les diferents necessitats especifiques de 
cada infant, ja siguin, socioeconòmiqes, socioculturals, diversitat  d’aprenentatge i alhora 
són un lloc per fer possible la detecció de situacions de necessitat o risc, vetllant en tot 
moment per la preservació de l’equitat i procurant la igualtat de condicions i oportunitats 
per cada un dels infants 
Un servei públic que posem a disposició  de la població perquè tothom qui vulgui pugui 
exercir al dret universal a l’educació en el primer cicle de l’educació infantil  i que ens ajudi 
ha anar avançant, per aconseguir una societat més formada i cohesionada.   
Per aquest motius, portem al  ple la consideració dels següents acords:  
PRIMER.- Demanar al Govern de la Generalitat el compliment de la Llei 5/2004, de creació 
de llars d’infants de qualitat, així com el compliment de la Llei d’Educació de Catalunya, 
entenem que el Govern de la Generalitat no pot vulnerar els preceptes legals d’aquesta Llei.  
SEGON.- Posar de manifest el risc social que suposa aquesta actitud d’incompliment 
permanent de la Llei actual.  
I és per tot això, que demanen al Govern de la Generalitat que tingui el màxim respecte 
institucional cap als ajuntaments. 
 
Per CiU la Sra. Bea Garcia, intervé tot dient que es suposa que des del departament de la 
Generalitat s’aplica el sentit comú, i per tant si s’aplica el sentit comú i per tant si s’està 
fent un pla d’ajust i no se sap quants diners es donarà per plaça als municipis, és evident 
que no es pot fer un procés de preinscripció perquè no se sap quin serà el preu que 
d’aplicar a aquestes famílies, com realment és el que ha passat aquí. Per tant es alló de 



“rectificar és de sabis”, hi ha un procés on comença la preinscripció, no se saben els preus i 
es decideix canviar. Planteja que en altres ensenyaments si que es fan canvis, però la 
realitat és que no es fan canvis de dates de preinscripció, es fa un canvi de dates la 
matriculació, la preinscripció ja estava eta, i en tot cas degut a la modificació que és fa en 
ràtios i demés es canvia aquest calendari de matriculació. 
Val a dir que les escoles bressol son municipals i per tant el calendari que fa el departament 
és un marc de referència, els Ajuntaments el poden complir o no, per tant jo entenc que si 
un fa tot un procés de preinscripció, encara que no sàpiga els preus d’unes escoles bressol 
és molt lliure de fer-ho, les escoles bressol son municipals. En tot cas si després el 
departament fa canvis, les escoles bressol continuant sent municipals.  
Demano el compliment de la llei 5/2004, és a dir és una llei de l’any 2004, en aquest any la 
situació econòmica no era la que tenim en aquests moments ni de ben lluny, per tant en 
sembla que segueixen demostrant que no s’ubiquen. Estem passant una situació econòmica 
a nivell de país prou greu no estem com fas vuit anys ni molt menys i per tant alguna cosa 
hem de fer per poder sortit d’aquest pou. Penso que s’han de prendre decisions, 
normalment son decisions doloroses, que no agraden, però que s’han de fer. 
D’altra banda insistir en el tema que una subvenció és voluntària, sigui de la Generalitat, de 
l’Ajuntament,  sigui de la Diputació, una subvenció no té un caràcter obligatori, per tant si 
el departament, en un moment donat decideix modificar aquestes subvencions, pot fer-ho. 
I finalment no ens sembla que fer un canvi de calendari posi en riscos socials absolutament 
re. Insisteixo les escoles bressol son municipals, per tant és l’Ajuntament qui pot decidir la 
política de beques que aplica o deixa d’aplicar en els seus espais, en les seves escoles 
    
La Sra. Elisenda Alamany, per l’Altraveu, intervé tot dient que és sintomàtic que sempre 
les decisions improvisades recaiguin sobre el sector públic, polítiques socials, educatives, i 
per altra banda crec que la Llei està per complir-se en aquest cas, i jo crec que és una 
garantia també, que sigui quina sigui la situació hi ha un pacte hi ha un acord sobre el qual 
ens hem de regir, sinó malauradament quan arribin contextos de crisis certs sectors podran 
fer allò que més el hi plagui. Educar ‘com més aviat millor’ ha esdevingut una de les 
prioritats presents en les recomanacions d’organismes internacionals com l’OCDE o la 
UNESCO. L’OCDE, per exemple, ha fet recomanacions als països membres sobre la 
importància d’invertir en serveis d’atenció a la primera infància i de garantir la qualitat 
d’aquests serveis com a mecanismes per reforçar els fonaments de l’aprenentatge 
permanent al llarg de la vida dels infants i per satisfer les necessitats socials de les famílies. 
En les polítiques de desenvolupament, tant dels països avançats com dels més endarrerits, 
la provisió de serveis d’educació i cura de la primera infància ha esdevingut un àmbit que es 
considera clau per assegurar les oportunitats socials i laborals de la ciutadania.  La 
psicologia infantil s’ha ocupat de mostrar que una escola bressol de qualitat té uns efectes 
positius en el desenvolupament de l’infant, especialment a partir del primer any d’edat. A 
més, la incorporació de la mare al mercat de treball també té efectes positius sobre els 
resultats escolars. De fet, les dades de l’informe PISA de l’OCDE mostren que el rendiment 
escolar és netament superior entre els adolescents que van accedir a una escola bressol. I 
això s’explica, en part, pels guanys que genera des del punt de vista dels estímuls cognitius 
o de la motivació per a l’aprenentatge.  És a dir, que l’argument que diu que no és 
obligatori escolaritzar els nens de 0-3 anys i que per tant les escoles bressol són 
prescindibles, no és vàlid, almenys per una societat que vulgui entendre l’educació com 
l’espai de progrés individual i col·lectiu, almenys per una societat que creu en la igualtat. Ja 
ho sabem, que els que tenen diners, s’espavilen igualment, d’una manera o altra.  
Així podem dir que les escoles bressol municipals tenen un llarg recorregut i actualment són 
un referent pedagògic en el món de l’educació infantil. Inicialment varen sorgir com a 
resposta social i aportació educativa en l’atenció als infants més petits, però sobretot van 
sorgir en un moment històric de notable incorporació de les dones al món del treball 
retribuït. Potser algú té l’assistent de torn que li pugui cuidar el nen o la nena, potser algú 
encara pot permetre’s quedar-se a casa i no treballar però a la vida real, la gran majoria de 



les dones ens llevem cada dia per anar a treballar, segurament després d’una generació de 
sacrificis i esforços per part de les nostres mares, que no ho van tenir i que ho van voler 
per a nosaltres. Per tant, pensem què defensem també quan ens dediquem a parlar de 
l’escola bressol. És també una qüestió de gènere. No crec que cap persona d’aquest 
consistori estigui d’acord amb el fet que tenir un fill hagi d’obstaculitzar el dret laboral d’una 
dona. Bé, doncs si es posa en perill la igualtat d’oportunitats per a les famílies i es dificulta 
l’accés a l’escola bressol pública, gairebé segur que ja es podrà augurar un retorn de les 
dones a la llar o un empobriment de la qualitat de vila de les famílies si opten per l’opció 
privada i un escanyament encara més contundent de les rendes familiars. Col·lectivament, 
hem anat construint un model municipal que hem de seguir defensant. 
Si l’escanyament de les famílies és tal, no tinguin cap mena de dubte, que l’ajuntament 
serà el primer que haurà de donar la cara. Aquest ajuntament que des de l’oposició vetllem 
perquè no s’endeuti més.  
Les escoles bressol  municipals ha patit la reducció d’un 60% de l’aportació pública i una 
reducció aproximada d’un 50% el pressupost destinat a beques, per tant l’argument de les 
beques tampoc és vàlid. 
Des de L’Altraveu donarem suport a no posposar les dates de preinscripció i la matrícula de 
les escoles bressol municipals perquè creiem que de seguir els consells d’Irene Rigau, es 
generaria més alarma entre les famílies de les escoles municipals de Castellar i criem que 
l’Ajuntament ha de ser responsable de les accions ja engegades i així mateix també ens 
unim a la reivindicació feta per part de l’equip de govern alhora de reclamar el finançament 
que tant necessitem. 
Tot i fent constat al PSC en aquesta proposta també volem recordar a l’equip de govern que 
ara que se senten còmodes en les manifestacions i en les mobilitzacions, els aconsellem 
també que prediquin amb l’exemple allà on si que tenen responsabilitats que és Castellar. 
Dins del nom de l’escola el manteniment, tot i que pugui semblar poca cosa és una part 
important que garanteix també la confortabilitat i la garantia d’un ensenyament de qualitat. 
Recollim dons algunes queixes que alerten que l’Ajuntament actua amb retard a les escoles 
on té competències a l’espera que la ciutadania organitzada en les comunitats educatives 
ho solucionin. Ho diem perquè sortir en contra de les retallades perquè la ciutadania ens 
vegi està molt bé,  però almenys si tenim la certesa que a casa fem els deures, en aquest 
cas nosaltres hem pogut recollir almenys 30 incidències allà on l’Ajuntament té 
competències que han estat notificades en aquesta regidoria i que no han estat resoltes, 
per tant pensem que per sostenir la pancarta també cal coherència. 
Dit aixó destacar el nostre vot positiu davant de tota la moció presentada, sobretot perquè 
son conscients del que comporta la pèrdua de finançament en aquesta matèria. Aixó 
constata que l'educació no és una prioritat per al president Mas o almenys no ho és l’escola 
pública. Si creuen que l’educació és cara, veuran quin preu té la ignorància. 
 
Pel PP el Sr. Victor Martos,  intervé tot dient que donem pas a una moció davant les 
declaracions de la conselleria d’ensenyament i fem esmena de la impossibilitat d’informar 
als pares dels preus pels curs 2012-2013. Aquest preus ja estaven valorats perquè ja hi 
havia una quantitat aproximada d’un % d’augment que en aquest Ajuntament s’havia 
d’aprovar, potser ara no podrem saber si aquest preu d’aquesta pujada serà la que es va 
plantejar i que l’equip de govern tenia plantejat. Demanen que el compliment de la Llei 
5/2004 es compleixi i obviem que aquest Ajuntament a vegades també triga en fer complir 
les Llei i per exemple posarem el pagament als proveïdors en els temps establerts. El risc 
socials no s’entén com s’expressa en aquesta moció, aquelles famílies amb mes recursos 
econòmics no tinguin les mateixes possibilitats d’ajuts envers aquelles que no tenen 
aquests recursos. Estem segurs que les llars d’infants existents a Castellar podran donar 
aquest servei i podran arribar a acords econòmics amb totes les famílies. Les escoles 
bressols públiques de Castellar donen un servei a través d’una concessionària, son aquestes 
concessionàries les que tenen que assumir donar el servei amb els recursos que disposin, 
aixó potser és privatitzar un servei. 



Aquest risc social en tot cas ho va crear aquest Ajuntament i aquest equip de govern amb la 
creació de places públiques en detriment de les escoles bressols històriques existents a la 
Vila. És per tot l’exposat que ens abstindrem en la moció. 
 
S’obra un torn de replica amb la Sra. M Antònia Puig, PSC, i diu que  intentem donar i 
garantir el màxim servei, peró tenim un problema important hi ha nens i famílies que no 
poden portar els nens a l’escola bressols i a més a més ho necessiten, per aixó haurem de 
buscar sistemes i maneres, però el que no pot ser és que la Generalitat tingui un 
compromís i un pacte establert amb la societat i no es pugui dur a terme ni es compleixi. 
Intervé per CiU la Sra. Bea García,  tot dient si la regidoria Elisenda Alemany sap d¡’on 
obtenen els diners els diners el sector públic, però bàsicament els diners públics venen de 
les administracions i per tant si no hi ha diners s’ha de fer alguna cosa, no es pot seguir 
gastant un diners que no es tenen, per tant clar que cada vegada que hi ha retallades és el 
sector públic el que rep, evidentment, perquè és el que rep dels diners de l’Administració, 
és així de fàcil.  
Quan parlem de petita infància, a vegades ens oblidem, com que la Generalitat de 
Catalunya, en el seu moment va fer l’opció d’escolaritzar tots els nens de 3 a 6 anys d’una 
manera quasi be obligatòria quan no ho és, a Catalunya s’assumeix des de la Generalitat, i 
per aixó he dit abans que ens oblidem que el 50 per cent d’aquesta petita infància ja està 
cobert, l’altra 50 per cent, que és el 0-3 anys, cada cop més hi ha països que estan fent 
l’opció d’escolaritzar els nens quan més tard millor, perquè diferents estudis demostres que 
si les criatures poden amb la família fins els tres anys es molt millor per establir tots els 
vincles afectius i relacionals, per tant jo penso que, en aquests moments l’escola bressol no 
és obligatòria, i afegint-hi que la situació econòmica i laboral en que ens trobem, si que és 
cert que hi han famílies que hi ha nens que necessiten estar escolaritzats al marge de si la 
família treballa o no treballa, peró aquells nens que estan en una situació familiar 
normalitzada si la família no treballa i no pot pagar l’escola bressol, és preferible que aquell 
nen no hi vagi. Els altres casos, aquells casos concrets de serveis socials és un altre tema, 
aquí si que s’ha de fer l’esforç per cobrir amb beques i ajuts la possibilitat de que aquests 
infants vagin a l’escola bressol. I evidentment que el departament d’ensenyament de la 
generalitat te claríssim el preu de d’ignorància, per aixó està intentant mantenir 
absolutament tots els nivells de la manera que sigui. 
La Sra. Elisenda Alamany,  per l’Altraveu, intervé per dir que ja arriba ha entendre a que 
el sector públic es financia amb l’administració pública i amb el diner públic, però 
m’estranya que coses tant senzilles com una bona política fiscal o un model de país que no 
passi per coses com per exemple Eurovegas, i que es tingui l’obsessió del 13% que és el 
que suposa el sector públic a Catalunya, és aixó el que em preocupa, però ha quedat ben 
definit quin és el rumb del govern de la generalitat, a nivell d’ensenyament només tenim el 
privilegi de dir que Romania està darrera nostra,  per tant és obvi quin és camí triat per 
Convergència i Unió. 
Torna a intervenir la Sra. Bea Garcia, per CiU, per dir que ja ens agradaria tenir un pacte 
fiscal i decidir a Catalunya en que gastem, els nostres diners.   
El Sr. Alcalde,  intervé dient que també als Ajuntaments ens agradaria tenir una nova llei 
de les hisendes municipals, perquè en aquests moments el fet que la Generalitat estigui 
minvant el seu pressupost té una repercussió clara, directa i nítida sobre els pressupostos 
municipals i per aixó el que fan els governs és establir quins son les seves prioritats, hi ha 
governs que tenen prioritats en educació i governs que segurament no ho tenen. I a 
nosaltres no ens fa falta estar a cap manifestació, si hi som hi som per convicció  i sinó la 
nostra carta de presentació és que a l’any 2007-2011 s’ha duplicat el pressupost dedicat a 
educació en aquest Consistori, i si avui estem  debaten aquestes qüestions i s’ha pogut 
presentar aquesta proposta de resolució, es perquè la passada legislatura es va 
municipalitzar una escola bressol, El Coral, i es va crear més de 150 places noves a 
Colobrers, és que el compromís0 amb l’educació l’0equip de govern l’ha demostrat, l’està 
demostrant i el demostrarà durant la present legislatura. 



VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

 Vots a favor:       QUINZE  (15) dels regidors del PSC i de l’Altraveu   
 Vots en contra:   CAP       

           Abstencions   :   SIS        ( 6) dels regidors de CiU i PP   
               
8.-  MOCIÓ DE L’ALTRAVEU SOBRE LA CADUCITAT DE L’EXPEDIENT AMBIENTAL  
       REFERENT AL TANCAMENT DE L’AUTOVIA ORBITAL. 
ATÈS que la Ley 6/2010, de 24 de marzo, de modificación del texto refundido de la Ley de 
Evaluación de Impacto Ambiental de proyectos, aprobado por el Real Decreto Legislativo 
1/2008, de 11 de enero, estableix en els seus articles 6 i 7 de quins terminis disposen les 
diferents parts per realitzar els diversos tràmits que intervenen en l’avaluació ambiental de 
projectes. 
ATÈS que, en concret estableix que l’òrgan promotor (Dirección General de Carreteras del 
Ministerio de Fomento) té 18 mesos a comptar des de la finalització del termini d’informació 
pública (acabà el 9 d’octubre de 2010) per trametre a l’òrgan ambiental (Dirección General 
de Calidad y Evaluación Ambiental del Ministerio de Agricultura, Alimentación y Medio 
Ambiente) l’expedient d’informació pública per tal que emeti la declaració d’impacte 
ambiental (DIA), 
ATÈS  que els 18 mesos finalitzaven el 9 d’abril 2012, 
ATÈS que han transcorregut més de 18 mesos des del tràmit d’informació pública i el 
Ministerio de Fomento encara no ha emès l’expedient de Medio Ambiente per emetre la 
declaració d’impacte ambiental, 
ATÈS que entitats com l’ADENC, en representació de la Campanya contra el Quart Cinturó, 
han sol·licitat al Ministerio de Medio Ambiente que declari la caducitat de l’expedient 
ambiental, 
Per tot l’exposat a l’Ajuntament Ple proposem l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Sol·licitar al Ministerio de Medio Ambiente que declari la caducitat de l’expedient 
ambiental del cierre de la autovia orbital referent a l’estudi informatiu del segon tram entre 
Terrassa i la Roca del Vallès. 
SEGON.- Traslladar aquest acord al Ministerio de Medio Ambiente, a la Conselleria de 
territori i sostenibilitat, al Parlament de Catalunya, a l’ADENC i al Consell Comarcal del 
Vallès Occidental i del Vallès Oriental. 
 
INTERVENCIONS: 
El Sr. Xavier Bella,  per l’Altraveu i diu que presentem una moció per declarar la caducitat 
de l’expedient ambiental de l’autovia orbital o Quart Cinturó. Creiem que les 
administracions són les primeres que han de fer les coses conforme a la legalitat per donar 
exemple als ciutadans. Ens trobem que ha caducat l’expedient ambiental que s’ha de 
trametre al ministeri de medi ambient per l’execució de les obres del quart cinturó. El 
ministeri tenia 18 mesos per fer un informe que no ha fet, i ara les condicions són unes 
altres. És per això que pensem que s’ha de tornar a parlar i repensar el projecte en les 
millors condicions possibles. Vist els canvis econòmics i, mediambientals actuals, 18 mesos 
és molt temps i les coses s’han de fer conforme a la legalitat, i tot seguit passa a fer la 
lectura de la moció. 
 
Pel PSC,  el Sr. Aleix Canalis,  intervé tot dient que després de més de vint anys de 
campanya contra el Quart cinturó, avui arriba a la consideració del Ple una moció per instar 
al Ministeri de Medi Ambient a declarar la caducitat de l’expedient ambiental de l’anomenat 
“cierre de l’Autovia ambiental”. 
Tant des de la plataforma contra el 4 cinturó,  com des del grup municipal de l’Altraveu, 
s’ha posat efesi en que la proposta és eminentment tècnica, ja que demana la caducitat 



d’un expedient tal i com preveu la legislació vigent, però a ningú se li escapa la profunda 
càrrega política que porta la proposta implícitament. 
Ja els avanço que el nostre vot serà contrari a la moció pels motius que a continuació els hi 
detallo: 

1. Declarar la caducitat d’un expedient correspon l’òrgan promotor del mateix. En 
aquest cas el Ministeri de Medi Ambient. En aquest sentit, i en el benentes que 
aquest plenari no és competent, és completament estèril que s’hi pronunciï . 

2. Entenem que el Ministeri de Foment, en el moment que s’hagi de procedir a la 
construcció d’aquesta infraestructura, comptarà amb tota la documentació 
administrativa en ordre i per tant, si cal, ja realitzarà un nou expedient de declaració 
d’impacte ambiental d’ofici. 

3. Aquesta és una infraestructura que no passa pel nostre terme municipal i per tant, 
entenem que els municipis afectats pel pas de la mateixa són els que han de valorar, 
si s’escau, la necessitat o no de demanar aquesta caducitat. 

4. I per últim, perquè com equip de govern, i amb el convenciment de representar la 
voluntat majoritària dels ciutadans i ciutadanes de Castellar, no estem en contra de 
la construcció d’aquesta infraestructura. En canvi si que estem a favor de poder 
comptar el més aviat possible, amb una connexió directe de la carretera B-124 amb 
l’autopista C-58, sense la necessitat de passar pel mig de Sabadell.  Aquesta 
connexió, que coincideix amb el traçat de la futura ronda nord de Sabadell i la 
mateixa autovia orbital, ha de posar fi a dècades d’oblit en matèria d’infraestructures 
de comunicacions per carretera de la nostra vila, a part de donar una mica d’oxigen 
al nostre teixit productiu que està agonitzant, en part, per culpa de les males 
comunicacions de les disposem. (per no parlar de les hores que el cap de l’any 
perden tots els Castellarencs per la gran via de Sabadell o a l’eix Macià intenetat 
creura la ciutat) 

Amb tot això, també aprofito la avinentesa per fer-los avinent que com a equip de govern 
continuarem treballant, dins el poc marge que tenim en aquesta matèria, perquè Castellar 
pugui disposar en el termini més curt possible d’unes infraestructures, tant viaries com 
ferroviàries adequades a les necessitats d’una població de 23.000 habitants.  En aquest 
sentit esperem poder comptar amb la complicitat i l’ajut de totes les forces polítiques en 
aquest plenari representades. 
Pel PP el Sr. Antonio Carpio diu que  aquesta moció que avui vostès presenten sobre 
l'expedient de la caducitat del projecte de les obres del quart cinturó, és sempre del mateix, 
gasoducte i quart cinturó, etc.,  sempre en contra de tot aquest tipus d'obres que afecten o 
perjudiquin les zones verdes, és a dir, l'impacte ambiental que comporten tot aquest tipus 
d'obres, i que les respectem, però en alguns casos no la compartim com ho és en aquesta 
moció, ..  

Vostès estan en contra de les obres del quart cinturó evidentment! i aquesta és la qüestió 
d'aquesta moció, res més que, aquesta,  ni caducitat, ni res per l'estil, vostès juntament 
amb altres formacions polítiques i la promoguda per lAdenc s'han posat com a objectiu 
aturar definitivament les obres. 
Però aquest grup municipal aposta per les obres del quart cinturó,  i sabem que aquesta 
obres estan tenint serioses dificultats per a la seva continuïtat, però creiem que en un futur 
si aquesta autovia arriba al nostre municipi serà beneficiós per Castellar i per altres 
municipis i alhora enriquirà el sector empresarial del nostre poble, que tanta falta ens fa i 
que hem perdut al llarg del temps per no gaudir de bones comunicacions. Així doncs el 
nostre grup municipal del PP hi votarà en contra. 
 
En torn de replica el Sr. Xavier Bella, per l’Altraveu, tot dient que no ens costa d’entendre 
la postura del seu grup del PP. A vegades si que ens dona la impressió que no caben 
d’entendre bé l’abast de les nostres mocions. Aquesta moció si que té una carga 
política,però és una qüestió merament tècnica, temps hi haurà de parlar políticament de la 



qüestió i de definir, saber i posicionar-se de quin és del model de país, comarca o regió que 
volem per cada un. 
Ens sembla que el que portem avui és una qüestió tècnica de legalitat, és a dir les 
administracions públiques son les primeres que haurien de donar exemple als ciutadans 
conforme a la legalitat, i per aixó si ha caducat aquest expedient s’ha de tornar a fer, 18 
mesos son molts mesos hi ha canviat el model actual. Aleshores fer les coses d’aquesta 
manera no és fer-les bé, i en quan al que s’ha dit que no es competència d’aquest plenari, 
quantes mocions no han competit i s’han fet. 
El Sr. Alcalde pren la paraula per dir que la principal diferència  és que des del punt de 
vista de l’equip de govern és que el fet de que es pugui resoldre un problema històric que 
arrossega la nostra Vila afectarà de manera positiva en moltes qüestions que tenim 
pendents i que no s’han resolt en més de 15 anys, perquè com molt bé ha dit el regidor que 
ha fet l’exposició de motius de vot per part de l’equip de govern, aquesta és una 
infraestructura absolutament necessària per tal de poder revitalitzar bona part del teixit 
productiu que en aquest moments més que mai necessitem que tiri endavant. 
I per acabar dir que aquest Ajuntament no posarà pals a les rodes sinó que vetllarà  perquè 
es facin les infraestructures  de la manera correcta i adequada i amb els estudis 
corresponents d’impacte ambiental i com he dit abans no posarem pals a les rodes a una 
infraestructura que considerem vital i necessària pel municipi. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA NO FOU APROVADA  

Vots en contra:   DINOU    (19) dels regidors del PSC, CiU iPP,      
Vots a favor:       DOS       ( 2) dels regidors de l¡’Altraveu 

          Abstencions:       CAP  
 
I no havent-hi assumptes sobrevinguts, ni precs ni preguntes ni cap cas més assumptes a 
tractar, essent un quart d’onze de la nit, s’aixeca la sessió de la qual s’estén la present Acta 
que signa com a fedatari d’aquests acords el Secretari amb el vist-i-plau del  Sr. Alcalde.* 
 


